

Новые полномочия Конституционного Суда РФ в сфере предварительного конституционного контроля: анализ поправок к Конституции Российской Федерации

Стародубцева Инна Алексеевна,
доцент кафедры конституционного и муниципального права
юридического факультета Воронежского государственного университета,
кандидат юридических наук
Starodubtseva_i@mail.ru

Статья посвящена исследованию поправок к Конституции Российской Федерации 2020 года в части наделения Конституционного Суда РФ полномочиями по предварительному конституционному контролю нормативных правовых актов и соответствующих дополнений в Федеральный конституционный закон «О Конституционном Суде Российской Федерации». В статье анализируются достоинства и недостатки предварительного конституционного контроля, проблема соотношения предварительного и последующего контроля, предлагаются направления совершенствования законодательства в данной сфере.

Ключевые слова: Конституция, конституционный контроль, поправка к Конституции Российской Федерации, Конституционный Суд Российской Федерации, конституции зарубежных стран.

The New Preliminary Constitutional Control Authorities of the Constitutional Court of the Russian Federation: An Analysis of Amendments to the Constitution of the Russian Federation

Starodubtseva Inna A.
Associate Professor of the Department of Constitutional and Municipal Law
of the Law Faculty of the Voronezh State University
PhD (Law)

The article is devoted to the study of amendments to the Constitution of the Russian Federation of 2020 in terms of empowering the Constitutional Court of the Russian Federation to preliminary constitutional control of normative legal acts, and corresponding additions to the Federal Constitutional Law 'On the Constitutional Court of the Russian Federation'. The article analyzes the advantages and disadvantages of preliminary constitutional control, the problem of the ratio of preliminary and subsequent control, proposes directions for improving legislation in this area.

Keywords: constitution, constitutional control, amendment to the Constitution of the Russian Federation, the Constitutional Court of the Russian Federation, constitution of foreign countries.